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ACTA AUDIÈNCIA PÚBLICA PRESSUPOSTS 2024 
 
Identificació de la sessió 
Caràcter: extraordinària 
Data: 18 de desembre de 2023 
Hora: de 16.55 a 17.54 h 
Lloc: sala de plens de l’Ajuntament 
 

Assistents 
 
María Mercedes Celeste Palmero, 4a Tinenta de Batle d’Hisenda, Funció Pública i Govern 

Interior, actua com a Presidenta 
Lourdes Roca Calafell, 2a Tinent de Batle de Serveis Socials, Educació, Participació, 

Joventut, Interculturalitat i Igualtat 
Pep Lluís Iglesias, Director General de Participació Ciutadana 
Rafa Pastor, Coordinador del Districte Centre 
Francisco Bauzá Giménez, representant de l’Associació de Veïnats La Gruta - Ciudad Jardín 
Lourdes Mir Fiol, representant de l’Associació Esportiva i Cultural Verdi de Son Oliva i Son 

Costa 
Francisco Javier Sánchez Salas representant de la Federació AAVV Palma 
Marisa Bonache Vico, representant d’AVV Son Rapinya 
 
Secretaria 
Nicolau Conti Fuster, secretari general del Ple 
Julián García Caballero, cap de Servei 
 

Ordre del dia 
 
Únic. Audiència Pública del Pressupost 2024.  
 
María Mercedes Celeste Palmero, 4a Tinenta de Batle d’Hisenda, Funció Pública i 

Govern Interior: 
 
“Per situar-nos un poc. Això és la audiència pública a la ciutadania per parlar dels 
pressuposts, prèvia a l’aprovació definitiva, que si escau, es produirà divendres 22. Comentar-
los que l’aprovació inicial va dur a terme l’exposició pública dels pressupost. I esteim pendent 
que demà a vespre, a les 12 de la nit, es tanca el termini de presentació d’al·legacions. 
Informar-los que a dia d’avui només tenim ara 2 al·legacions. I són comentaris d’alguna 
associació. D’això m’agradaria això. O d’allò m’agradaria allò. Però no tenim de moment res 
més. Però, evidentment, a la convocatòria vostès tenien un accés directa en els pressupost 
perquè en poguem parlar un poquet. Si volen els hi faré un petit resum de quins són els trets 
més significatius o que noltros trobam que puguin ser més significatius del pressupost. En 
primer lloc, així a l’engròs, dir-lis que el pressupost de 2024 és al voltant d’un 9% més elevat 
que el pressupost total del 2023. Això, a part de que hi ha un creixement vegetatiu normal, 
també l’engròs ve d’una aportació de la Comunitat Autònoma. Enguany tenim l’aportació de 
la Comunitat Autònoma, per Capitalitat, la tenim recollida ja dins el pressupost. Ja està 
pactada d’abans. I son 20 milions d’euros del pressupost 2024 més els 2 i mig d’euros que 
també nos aporta el Consell de Mallorca. A més d’això també hi ha previst unes inversions 
que aniran a crèdit, que també això suposen quasi 22 milions, a on hi haurà, a on s’emplearà 
per dur a terme i iniciar tots aquells projectes que afecten a la ciutat i que lògicament són 
inversions de gran repercussió. Com pugui ser per exemple la rehabilitació integral de la 
Plaça Major i de tots els accessos a la Plaça Major. Com pugui ser el jardí botànic, que volem 
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posar un jardí botànic a la ciutat. Com pugui ser la rehabilitació de lo que noltros consideram 
una reforestació, la primera, en el Bosc de Bellver. Com pugui ser millores diferents a la 
ciutat, tant per exemple les taulades del mercat de Pere Garau. Que sabeu que hi ha un poc de 
disconformitat amb com s’ha duit a terme i per tant anem a veure si podem, d’una manera 
global, acabar posant teula al mercat de Pere Garau. I després algunes, ara vos diré a poc a 
poc, perquè reformes en els camps de futbol de la ciutat. el mandat anterior se va fer unes 
reformes per canvis de la gespa, que estava ja molt passada, però ara nos queda rehabilitar lo 
que són la part de vestuaris i demés infraestructures dels diferents camps de futbol. També hi 
haurà una ampliació, una reforma del poliesportiu de Son Moix, que també ha quedat un poc 
envellit. El Germans Escales. En fi, tota una sèrie de millores d’infraestructures que pel temps 
que duen en funcionament han quedat un poc obsoletes. I d’altres inversions que són noves. 
Com pugui ser per exemple, evidentment, la Plaça des Mercat, que ja també era un 
compromís que hi era però no s’havia executat. No estava pressupostat. L’hem pressupostat 
per a que se pugui executar. I després un projecte que ja és d’una certa envergadura i molt 
diferenciat que és el de l’edifici de Gesa. Sabeu, perquè segur que ho heu llegit a qualque 
banda, que des del minut 1 nos vàrem comprometre amb els ciutadans que volíem que Gesa 
fos per la ciutat de Palma i a més fos un gran centre cultural per a la ciutat de Palma. per això 
nos hi hem de posar ja a fer feina amb aquest tema. I després també lo que és, a part 
d’escoletes que s’han de construir, que són temes que ja estaven damunt la taula però que 
s’havien de posar doblers i fer-les, també hi haurà aquesta aportació. I després una cosa que 
també és important per a noltros és conseguir que Palma no tan sols tengui el Bosc de Bellver 
com a únic pulmó de la ciutat, si no que aconseguim que Palma tengui més zona verda al 
voltant de la zona urbana. Per això, en aquest moment, hem pressupostat i esteim fent feina 
per adquirir la finca de Son Quint, que és una finca molt gran i molt important de Palma. i 
també, com no pot ser d’una altra manera, seguim amb el compromís i és una cosa que 
treballarem durant el 24, per l’adquisició de les pedreres que estan a Establiments. Tot això 
pot començar a formar part d’un anell que seria molt important per a que Palma quedàs 
rodejada de zona verda que seria municipal i que ningú podria tocar ni podria perjudicar. 
Evidentment, aquesta zona verda que envoltaria Palma no ha de quedar només circumscrita en 
això però consideram que en aquest moment hem d’envestir amb lo que tenim possibilitat. 
Després, pel que fa a la part que a lo millor vos preocupa. No sé, ara nos parlareu d’aquest 
tema. Per la part que vos preocupa de subvencions i qüestions d’aquestes que puguin ser per 
Participació Ciutadana i demés, en principi ara vos ho comentarà més la Regidora. Però en 
principi noltros tenim una política absolutament continuista. Perquè consideram que, 
lògicament, l’activitat que se dur a terme dins la ciutat, això s’ha de continuar. En quant a 
projectes de ciutat, a part del macro projectes que hi poguem dur o que hem d’iniciar-los ja en 
aquest 2024, després se faran una sèrie d’actuacions diverses en cada una de les barriades. 
Però lògicament seran concretades unes per aquest 2024, però altres s’aniran concretant al 
llarg del mandat. S’aniran desenvolupant. Per a que a totes les barriades s’ha d’arribar a fer 
alguna millora, com no pot ser d’una altra manera. Perquè totes tenen les seves necessitats. 
Bé, això bàsicament. Després si voleu anirem concretant sobre el tema. Pel que fa a la 
distribució de la despesa, pues dir-vos que hi ha una sèrie d’eixos que noltros hem considerat 
que són els nostros eixos estratègics i els nostros compromisos amb els ciutadans. Com 
puguin ser en Cultura i Esports que hi ha un increment important en el pressupost. O com 
pugui ser en Seguretat Ciutadana que és l’àrea que més incrementa respecte al 2023, amb més 
d’un 13% d’increment. La part de neteja viària també incrementa un 5%. I a més estrictament 
per neteja viària. En fi, aquestes qüestions que noltros consideram cabdals com són seguretat, 
neteja i cultura i esports. Que són els eixos sobre els que pivotarà, per dir-ho de qualque 
manera, el gruix de la nostra acció política. A part de tot lo altre, que lògicament s’anirà 
mantenint. I després hi ha una part que sempre hem reconegut que per part de l’equip de 
govern anterior és va fer una bona feina durant l’anterior mandat, sobre tot arrel del tema de la 
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pandèmia, que és en Benestar Social. Sempre hem reconegut aquesta feina i hem recolzat 
activament la feina que es va fer. Lògicament, aquesta feina continuarà i també hi ha un 
increment pressupostari al respecte. Per què? Pues perquè consideram que ara en aquests 
moments a on hi ha una certa dificultat amb l’augment de preus, lògicament, s’ha disparat el 
número de famílies, el número de persones que acudeixen a l’Ajuntament per a que se’ls 
pugui socórrer amb la compra de primeres necessitats, d’articles de primera necessitat. 
Llavors, aquí sí que hi ha hagut un increment perquè consideram que s’ha de continuar amb 
aquesta línea i si es necessita més, es necessita més. Bàsicament, jo lògicament esteim a la 
vostra disposició, però bàsicament això seria un esbós de lo que més afecta al ciutadà. 
Llavors, per la part de lo que és l’administració lo que hem intentat és que hem vist, però és 
obvi, ho comenten els sindicats, ho comenten els propis treballadors, es comentava també 
entre els grups polítics al mandat anterior, que hi ha determinats serveis de l’ajuntament que 
els hi falta personal. Llavors, en aquest 24 esteim intentant que algunes de les estructures dels 
serveis generals de l’ajuntament se reforcin per tal de que poc a poc poguem anar donant més 
múscul. I al llarg del mandat es puguin anar reforçant aquests serveis generals. Si no reforçam 
aquests serveis generals de l’ajuntament, lògicament, encara que noltros poguessim tenir 
bones iniciatives o els ciutadans necessitats, no podem avançar més ràpid del que s’està 
avançant. Llavors, per aconseguir poder avançar i posar la maquinària una mica més 
engreixada, s’ha de dotar alguns llocs de feina i s’ha de vestir l’administració. I en això també 
hi hem invertit una part substancial del pressupost. Estam a la vostra disposició per al que 
necessiteu. Gràcies.” 
 
Francisco Bauzá Giménez, representant de l’Associació de Veïnats La Gruta - Ciudad 
Jardín:  
Explica que als anteriors anys es donava informació escrita que els servia de guia i noció del 
que es feia. Reclama la presència de Policia de Barri per tal de millorar la seguretat als barris. 
Demana com queda al pressupost i com s’incrementarà la Policia Local.  
 
María Mercedes Celeste Palmero, 4a Tinenta de Batle d’Hisenda, Funció Pública i 

Govern Interior: 
La Sra. Celeste contesta que es repartiran còpies de la compareixença. Està d’acord amb la 
manca de Policia Local a Palma. Aposten a nivell de pressupost incrementant el pressupost en 
Seguretat Ciutadana, bàsicament en personal. S’obrirà per a que entrin Policies interins i 
dotant 50 places més de Policia. Són 50 perquè tampoc hi ha més persones preparades per 
entrar a fer feina. S’iniciarà l’escola de formació de Policia Local pròpia de l’Ajuntament de 
Palma. És una tasca a llarg termini. La inseguretat és un dels temes que més preocupa.  
 
Lourdes Mir Fiol, representant de l’Associació Esportiva i Cultural Verdi de Son Oliva i 

Son Costa: 
Explica la problemàtica que hi havia a Son Oliva i Son Costa principalment per les pandilles i 
com, a poc a poc, organitzant projectes i entre Policies i les entitats ciutadanes, monitors i 
educadors varen aconseguir estabilitzar la barriada. La millor manera de controlar els joves és 
amb l’esport. Reclama la millora de les pistes del parc de Sa Fertilitzadora. 
 
María Mercedes Celeste Palmero, 4a Tinenta de Batle d’Hisenda, Funció Pública i 

Govern Interior: 
Agraeix les aportacions. Està d’acord en que és molt important cuidar d’aquestes qüestions. 
Miraran el tema d’aquesta pista, ho quantificaran i els temes de seguretat seran prioritaris. Es 
parlarà amb la Regidoria competent. 
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Lourdes Mir Fiol, representant de l’Associació Esportiva i Cultural Verdi de Son Oliva i 
Son Costa: 

Demana sobre el tema dels mercadets solidaris per tal de poder ajudar a les persones més 
vulnerables i dinamitzar el barri.  
 
Lourdes Roca Calafell, 2a Tinent de Batle de Serveis Socials, Educació, Participació, 

Joventut, Interculturalitat i Igualtat: 
Aquest tema s’ha parlat i el que es farà és canviar la instrucció que hi ha i s’augmentarà de 5 a 
9 mercadets a l’any.  
 
Francisco Javier Sánchez Salas representant de la Federació AAVV Palma: 
Demana informació sobre la partida per a l’adquisició de les canteres d’Establiments i si es té 
previst també una aportació per part de la CAIB i del Consell de Mallorca. També explica que 
han detectat una sobrecàrrega de feina del personal de Participació Ciutadana i les 
convocatòries de subvencions surten massa tard. S’ha dotat només una petita part de les 
subvencions al haver sortit molt tard i malament. Insisteix en la importància de dotar al 
departament de Participació Ciutadana de personal per agilitzar aquests tràmits i també fer 
aquests tràmits més assequibles.  
 
María Mercedes Celeste Palmero, 4a Tinenta de Batle d’Hisenda, Funció Pública i 

Govern Interior: 
En quant al tema de les canteres, al mandat anterior es va acordar per unanimitat de tots els 
grups polítics que això tenia que ser un acord Govern, Consell i Ajuntament. Des de 
l’Ajuntament s’ha posat una intencionalitat, però no es sap com pot quedar amb les 3 
institucions. S’ha de passar del compromís polític a un fet i per a començar això es volia posar 
una sèrie de doblers, que és simbòlic, però suficient per a fer les valoracions que es necessiten 
i per iniciar el procés que se necessiti. Son Quint és tot de l’Ajuntament i es fa l’adquisició 
amb els doblers de capitalitat del Consell. Hi ha el compromís d’augmentar la zona verda no 
urbana de Palma.  
 
Lourdes Roca Calafell, 2a Tinent de Batle de Serveis Socials, Educació, Participació, 

Joventut, Interculturalitat i Igualtat: 
Explica que el que hagin sortit tard les subvencions és el reflexa de l’anterior legislatura. 
S’està fent feina per tenir un calendari al 2024 ben estipulat amb totes les contractacions, 
subvencions i convocatòries que s’han de treure. Al 2024 es vol fer nét de totes les 
subvencions que hi ha d’enrera. Es reforçarà l’àrea així com se pugui.  
 
Marisa Bonache Vico, representant d’AVV Son Rapinya: 
Posa en valor la compra de Son Quint i vol agrair-ho. Demana que es compti amb l’associació 
per aportar idees i fer un gran pulmó verd de Palma. Demana quins serien els usos d’aquest 
bosc. Agraeix les noves places de Policia. De cara a Participació Ciutadana, demana un esforç 
per pensar que les associacions de veïns estan formades per persones del carrer i que no estan 
intruïdes i no se li han de posar les coses tan difícils.  
 
María Mercedes Celeste Palmero, 4a Tinenta de Batle d’Hisenda, Funció Pública i 

Govern Interior: 
Estan d’acord en que Palma necessita un pulmó verd i un pla d’usos d’aquest espai. Agafa la 
paraula per tal d’aportar idees.  
 
Lourdes Roca Calafell, 2a Tinent de Batle de Serveis Socials, Educació, Participació, 

Joventut, Interculturalitat i Igualtat: 
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En quant al tema de les subvencions, tampoc entenen les bases, procediment ni requeriments  
que s’han demanat a les associacions. Reconeix que les bases eren molt enrevessades i els 
projectes complicats de complir. Actualment es fa feina per a que les bases del 2025 siguin 
més simplificades per tramitar i més bones d’entendre. 
 
Francisco Bauzá Giménez, representant de l’Associació de Veïnats La Gruta - Ciudad 
Jardín:  
Demana si està previst al pressupost la proposta aprovada en el Ple relativa a la creació de 
subvencions per a associacions com el Grup Güell. 
 
María Mercedes Celeste Palmero, 4a Tinenta de Batle d’Hisenda, Funció Pública i 

Govern Interior: 
Explica que el que es va dir és que fugirien de les subvencions nominatives i el que 
intentarien treure endavant és un paquet de subvencions a la qual es poguessin adherir 
diferents associacions que no fossin estrictament les veïnals, que aquestes tenen la seva part. 
És la intenció però primer s’ha d’acabar de fer tota la feina dels veïnats, perquè afecta a 
l’activitat diària de la ciutat i paral·lelament faran feina en aquest tema. És té present.  
 
La presidenta aixeca la sessió, de la qual, com a secretari, estenc aquesta acta. 
 
El secretari        Vist-i-plau 
        La presidenta 
 
Nicolau Conti Fuster      María Mercedes Celeste Palmero 
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